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لایحهبودجه۱۴۰۰کهدولتبهمجلسبردآنقدراشکالاتمهمیداردکهنمایندگان
یابایدکلیاتراردکنندیااصلاحاتاساسیانجامدهند

مورد عجیب بودجه ۱۴۰۰
برعکس نتیجه گیری کسانی که معتقدند مهم ترین ویژگی دولت 

روحانی کم توانی و کم تحرکی آن بوده، این روزها اتفاقاتی درحال 

وقوع است که مردم و افکار عمومی را به سمت و سوی دیگری هدایت 

می کند و این مساله را به اثبات می رساند که دولت حسن روحانی، 

بیشتر از هرچیز دیگر به لجبازی روی آورده است. به اتفاقات همین 

یک هفته، 10 روز اخیر اگر نگاه کنید تا بفهمید واقعا چه اقداماتی 

باعث شده که چنین برآیندی از عملکرد دولت حاصل شود. دولت 

در همین ایام، با یک تخلف قطعی از قانون، نسبت به ابلاغ دومورد 

از قوانین مصوب مجلس شورای اسلامی کوتاهی کرد؛ یکی طرح 

 پرداخت یارانه برای تامین کالاهای اساسی که چند روز پیش فرصت

 5 روزه آن به پایان رســـید و راســـا از سوی رئیس مجلس ابلاغ شد 

و دیگری طرح دوفوریتی اقـــدام راهبردی برای لغو تحریم ها که 

مهلت 5روزه آن هم روز دوشنبه به پایان رسید و عصر روز گذشته 

محمدباقر قالیباف به جای حسن روحانی آن را ابلاغ کرد. صرف نظر 

از این دو مورد که شاید دولت مدعی باشد نظرش ذیل آنها لحاظ 

نشده است، ماجرای عجیب تری هم در جریان است که به لحاظ 

ماهیتـــی دقیقا در مقابل دومورد قبلی قرار دارد و آن هم ماجرای 

اصلاح ساختار بودجه است. 

آنچنان که می دانید از مدت ها پیش بحث اصلاح ساختار بودجه در 

دستور کار دولت و مجلس قرار گرفته بود و حتی مقام معظم رهبری 

هم چند ســـال پیش بر لزوم انجام اصلاحات اساسی در بودجه 

ســـالانه کشـــور تاکید کردند. با توجه به همین مسائل سازمان 

برنامه وبودجه در سال گذشـــته با ارائه بسته ای 1۲0 صفحه ای 

به مجلس دهم که شـــامل ۶0 پروژه اصلی برای اصلاح ساختار 

بودجـــه بود فرآیند تغییر را کلید زد ولی خب با پایان مجلس دهم 

بررسی ها ناقص ماند. پس از تشکیل مجلس یازدهم و در شرایطی 

که آن فرآیند در مجلس قبل کمی جلو رفته ولی به نتیجه نرسیده 

بود، نمایندگان با مبنا قرار دادن ایده های سازمان برنامه وبودجه 

و بررســـی هایی که در مجلس دهم شده بود کار را ادامه دادند تا 

پیش از آذرماه بتوانند موضوعات اولیه را به نتیجه برســـانند. نکته 

قابل توجه این است که از اولین جلسات اصلاح ساختار بودجه در 

کمیسیون برنامه وبودجه، نمایندگان دولت و کارشناسان سازمان 

برنامه حضور داشـــتند مضاف بر اینکه محمدباقر نوبخت، رئیس 

سازمان و معاون رئیس جمهور نیز در چندین جلسه حضور پیدا کرد 

و نظرات خود را در این خصوص به نمایندگان مجلس و محمدباقر 

قالیباف، رئیس پارلمان انتقال داد. 

این جلسات برای حدودا ۴ ماه ادامه داشت تا حدودا یک ماه پیش 

که طرح مجلس برای تغییر برخی احکام بودجه آماده شد، در این 

حین اما به ناگاه دولتی ها مخالف اصلاح ساختار بودجه شدند و 

با وجود اینکه بسیاری از نظرات شان در طرح مجلس اعمال شده 

بـــود، گفتند که ما فرصت چنین امـــری را نداریم، اتفاق عجیبی 

که موجب تعجب مجلسی ها و بسیاری از کارشناسان سیاسی و 

اقتصادی کشور شد. 

نهایتا با فرارسیدن موعد ارسال بودجه به مجلس، مشخص شد که 

دولتی ها هیچ کدام از احکامی که حالا تبدیل به قانون شده بودند 

را مدنظر قرار نداده و با همان سبک و سیاق قبلی بودجه سنواتی 

را آماده کرده بودند، امری که اعتراض خیلی ها را در پی داشت. 

این مساله اما همه ماجرا نبود؛ چراکه صرف نظر از عدم اصلاحات 

ساختاری اتفاقات عجیب وغریبی در لایحه بودجه پیشنهادی دولت 

برای ســـال 1۴00 رخ داده است که عملا احتمال تصویب آن از 

ســـوی مجلس را به صفر می رساند. برای توضیح بیشتر بد نیست 

روایت سیداحسان خاندوزی، اقتصاددان و نایب رئیس کمیسیون 

اقتصادی مجلس درمورد این لایحه را یک بار مرور کنیم. او معتقد 

است این لایحه رکوردهای بزرگی را در تاریخ بودجه نویسی کشور 

زده است، از جمله اینکه عدد کل لایحه بودجه سال 1۴00 نسبت 

به بودجه سال ماقبل خود یعنی سال 1۳۹۹ بالاترین افزایش را در 

دهه های اخیر نشان می دهد. او توضیح می دهد که رشد بودجه 

عمومی و مخارج دولت ۴5 درصد افزایش یافته است. علاوه بر این 

رشد حقوق کارمندان ۲5 درصد درنظر گرفته شده است. شاخص 

بعدی که خاندوزی به آن اشـــاره می کند رشد فروش نفت یا اوراق 

سلف نفت است که با افزایش نجومی و غیرقابل باوری عدد ۲50 

درصد را نشان می دهد. 

نایب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس توضیح می دهد که سهم 

کسری تراز عملیاتی در این بودجه حدود ۳5درصد بودجه است که 

طبعا می تواند نگرانی های زیادی را در کشور پدید آورد. خاندوزی 

البته به یک رکورد دیگر هم اشاره می کند. سهم مالیات از بودجه 

عمومی ۲۹ درصد درنظر گرفته شده که پایین ترین میزان در چند 

دهه اخیر اســـت. او البته این انتقاد را درحالی مطرح می کند که 

مدت هاست کمیسیون اقتصادی طرح اصلاح پایه های مالیاتی را 

در مجلس در دست بررسی دارد و با وجود اینکه دولت می داند که 

فرار مالیاتی بزرگی در کشور درحال وقوع است از بهره گیری تنظیم 

روابط و پایه ای مالیاتی صحیح استنکاف می کند. 

در ایـــن میان اما آنچه در میان اعتراضات عمومی کارشناســـان 

اقتصادی و نمایندگان مجلس به خوبی به چشم می آید این است 

که دولت برای تامین منابع بودجه سال آینده با درنظر داشتن یک 

فرض غلط اقدام به تنظیم هزینه ها و درآمدها کرده اســـت. بدین 

شکل که با افزایش ۲50درصدی سهم فروش نفت یا اوراق سلف، 

به انتظار نشسته که با حضور بایدن در کاخ سفید همه تحریم های 

کشور برطرف شده و به صورت ناگهانی و با ارقام بسیار بالا درآمدهای 

حاصل از صادرات نفت به خزانه دولت سرازیر شود؛ اتفاقی که حتی 

اگر احتمال آن هم وجود داشـــته باشد هیچ عقل سلیمی تایید 

نمی کند با این ضریب به آن پرداخته شـــده و امیدوار به وقوع آن 

باشیم. بسیاری از کارشناسان صرف نظر از اینکه واقعیات میدانی 

این روزهای کشور و فضای بین المللی موید چنین امری نیست، 

صرفا با طرح یک احتمال می گویند که اگر این مساله محقق نشد، 

آنگاه کســـری بودجه کشور سر به آسمان می گذارد و در عمل این 

دولت سیزدهم است که باید چالش های عدیده ایجاد شده در اثر 

ناکارآمدی و بی تدبیری دولت حسن روحانی را رفع و رجوع کند. 

از این رو با توصیفاتی که در بالا گفته شد، به نظر می رسد که به احتمال 

فراوان یا کلیات این لایحه در مجلس رد خواهد شد و دولت مجبور 

است دوباره اصلاح آن را در دستور کار قرار دهد یا اینکه مجلسی ها 

مجبور خواهند شد خودشان مانند اتفاقی که چند سال پیش رخ 

داد، دست به کار شده و بودجه را اصلاح و به واقعیات میدانی نزدیک 

کنند. در این خصوص بسیاری از نمایندگان پیش بینی می کنند که 

دولت مانند رفتاری که درخصوص دو طرح پرداخت یارانه برای تامین 

کالاهای اساسی و همچنین طرح اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها 

داشت، احتمالا با رد کلیات نسبت به اصلاح بودجه اقدام نخواهد 

کرد و لذا هزینه رد کلیات بیشتر از اصلاح آن در مجلس خواهد بود، 

تصمیمی که البته پس از تشکیل کمیسیون تلفیق و انتقال نظر آنها 

به صحن علنی گرفته خواهد شد. 

گفتوگو

جعفرقادری،اقتصاددانوعضوکمیسیونبرنامهوبودجه

مجلسشـــورایاســـلامیدرگفتوگوبا»فرهیختگان«

توضیحاتیدربـــارهجزئیاتلایحهبودجهســـالآینده

دولتکهاخیرابهمجلسارســـالشده،ارائهکردوبهنقد

بخشهاییازآنپرداخت.ویدرابتدایاینگفتوگوبا

تاکیدبراینکهالزاماکمیسیونتلفیقبایدورودیجدی

برایاصلاحبودجهارائهشدهدولتداشتهباشد،گفت:

»منمعتقدمباتوجهبهجزئیاتمختلفلایحهدولت،اگر

کمیســـیونتلفیقاصلاحاتاساسیدربودجهنداشته

باشـــد،اینلایحهچیزیبرایدفـــاعکردننداردوحتما

بایدازسوینمایندگانردشود.«

رشدعجیببودجهجاریغیرقابلقبولاست

قادری با اشـــاره به برخی ایرادات بودجه اضافه کرد: »رشـــد 

بودجه نســـبت به سال گذشته، در قیاس با لوایح ارائه شده به 

مجلس در ســـال های قبل بی سابقه است. حدود 50 درصد 

رشد بودجه در این خصوص قابل مشاهده است، به صورتی که 

از 570هزارمیلیارد تومان به 8۴0هزارمیلیارد تومان رسیده و 

افزایش را در لایحه امســـال مشاهده می کنیم که این حدودا 

رشد نزدیک به 50درصدی را نشان می دهد. علاوه بر این باید 

تاکید کرد که نسبت هزینه های عمرانی به کل هزینه ها، نسبت 

بسیار پایینی است که این هم یکی دیگر از ایرادات عمده ای 

است که در بودجه امسال دیده می شود. ما معتقدیم با همین 

شرایط کنونی هم می توان رشد هزینه های عمرانی که اکنون 

حدود 15-10 درصد اســـت را بیشتر از اینها در نظر گرفت و 

آن را محقق کرد.«

مالیاتهاتنها24درصد

منابعبودجهراتشکیلمیدهند

عضو کمیسیون برنامه و بودجه با اشاره به اینکه سهم هزینه های 

جاری در بودجه امسال مجددا بسیار بالا در نظر گرفته شده، 

افزود: »ارقام در نظر گرفته شده برای هزینه های جاری کشور 

به هیچ عنوان با شرایط کنونی ما سازگار نیست.«

وی افزود: »نکته مهم دیگر درمورد ســـهم درآمدهای مالیاتی 

است، این بخش در بودجه با وجود اینکه می توانست با تدابیری 

بیشتر از ارقام کنونی باشد بدون اینکه به اقشار کم درآمد جامعه 

فشاری وارد کند، بسیار پایین در نظر گرفته شده، به صورتی که 

رقم امسال به پایین ترین سطح در طول سال های گذشته یعنی 

حدود ۲۴درصد رسیده است.«

مهمترینفرضدولتدربودجهنویسیامسال

رفعتحریمهاست

قـادری بـا تاکیـد بـر اینکـه فـرض دولـت بـرای نوشـتن چنین 

بودجـه ای رفع کامـل تحریم ها از اقتصاد ایران اسـت، توضیح 

داد: »مهم تریـن فرضـی کـه دولـت در بودجـه امسـال در نظـر 

گرفته و براسـاس آن هزینه ها و درآمدها را تنظیم کرده اسـت، 

فـرض برداشته شـدن حتمـی تحریم هاسـت، به صورتی کـه 

امـکان فـروش نفـت بـرای مـا وجـود داشـته باشـد. البتـه این 

هـم تاکیـد شـده کـه اگـر امـکان فـروش نفـت وجـود نداشـته 

باشـد انتشـار اوراق سـلف نفـت کـه قبـلا توسـط مجلـس رد 

شـده و دولـت اجـازه انتشـار آنهـا را نیافتـه بود، دوبـاره مطرح 

شـده اسـت. از این رو باید تاکید کرد دولت در بودجه نویسـی 

امسـال مبناهـا را غلـط انتخـاب کرده اسـت.«

بخشعمدهایازبودجه

مبتنیبراستقراضاست

وی با ارائه توضیح بیشتر در این خصوص افزود: »تصور نویسندگان 

این بودجه بر این است که ما حتما باید مذاکره و توافق کنیم. این 

مســـاله به نگاه های غلطی برمی گردد کـــه در دولت وجود دارد، 

همان نگاهی که بخش عمده ای از معضلات و مشکلاتی کنونی 

کشور به آنها برمی گردد، لاجرم باید گفت مشکلاتی که اکنون به 

واسطه نگاه غلط دولت برای مردم ایجاد شده، درصورت تصویب و 

اجرای بودجه کنونی ارسال شده به مجلس، نه تنها ادامه یافته که 

تشدید هم خواهد شد. برای مثال سهم درآمدهای نفتی در بودجه 

ارسالی بیش از ۴0درصد درنظر گرفته شده است. همچنین بخش 

عمده ای از بودجه مبتنی بر استقراض است. اینها باعث شده عملا 

این بودجه قابل قبول نباشد.«

درصورتتصویـــببودجهباایراداتکنونی

دولتبعدیامکاننفسکشیدننخواهدداشت

جعفر قادری با بررسی سرنوشت دولت آینده درصورت تصویب 

این بودجه در مجلس متذکر شـــد: »درصورت تصویب بودجه 

با همین ایرادات کنونـــی دولت بعدی امکان و فرصت نفس 

کشـــیدن ندارد. اگر کســـری ها را بخواهند از طریق اسناد 

خزانه و اوراق سلف نفتی تامین کنند، طبیعی است منجر به 

افزایش نقدینگی و افزایش پایه پولی می شـــود و به دنبال آن 

تورم جدی ایجاد می شـــود و می تواند قشرهای با درآمدهای 

ثابت و قشرهای با درآمد پایین را شدیدا مساله دار کند. در اثر 

این اتفاقات حجم اقتصاد کاهش می یابد، رشد اقتصادی کم 

می شـــود و مردم روزبه روز از نظر مالی ضعیف تر خواهند شد. 

همین طور نرخ ارز را افزایش می دهد.«

عضو کمیســـیون برنامه و بودجه مجلس با بیان اینکه انتظار 

داشتیم سهم درآمدهای مالیاتی و همچنین سهم واگذاری ها 

افزایش یابد، تاکید کرد: »دولت باید توضیح دهد برچه مبنایی 

رشـــد بودجه های شـــرکت دولتی را 15-10درصد افزایش 

می دهید ولی رشد بودجه عمومی 50 درصد است؟ اینها هیچ 

سنخیتی با هم ندارد. یا اینکه رشد حقوق ها ۲5 درصد است و 

رشد بودجه عمومی 50 درصد. اینها مسائل و موضوعاتی است 

که برای کشور و مردم مشکلات زیادی را ایجاد خواهد کرد.«

بودجهرابایدشخمبزنیم

استاد اقتصاد دانشگاه شیراز با اشاره به اینکه بودجه ارائه شده 

از سوی دولت نسبتی با اصلاح ساختاری مدنظر مجلس که 

به دولت هم ابلاغ شده ندارد، افزود: »اگر این بودجه به همین 

شـــکل مصوب شود کاملا در تضاد با اصلاح ساختاری است 

که در طرح مجلس بیان کردیم و دقیقا مغایر برآوردی اســـت 

که ما مدنظر داریم. درواقع باید بگوییم اساســـا طرح مجلس 

برای اصلاح ساختار بودجه یک مسیر را طی می کند و لایحه 

بودجه ارسالی از سوی دولت یک مسیر دیگری را می رود.«

وی در جمع بنـــدی بحث خود تاکید کرد: »با این توضیحات 

و توصیفاتی که بیان کردم به نظر می رســـد باید به کمیسیون 

تلفیق برویم و بودجه را شـــخم بزنیم. از این رو صراحتا تاکید 

می کنم که یا باید اصلاحات اساسی در بودجه داشته باشیم 

یا به کلی آن را رد کرده و به دولت برگردانیم تا شاید دولت این 

اصلاحات را روی آن انجام دهد.«

قادری تاکید کـــرد: »به فرض اینکه مجلس بودجه را رد کند، 

دولت باید اصلاحات جدی در آن داشـــته باشد و اگر نسبت 

به این مساله اقدام نکند، طبق برنامه ششم مجلس باید خود 

ورود کرده و مشکل را رفع کند، چراکه ما نمی توانیم بودجه ای 

که مشکل دارد را به این شکل مصوب کنیم.«

جعفرقادریعضوکمیسیونبرنامهوبودجهدرگفتوگوبا»فرهیختگان«:

ناچاریم لایحه بودجه را از اساس اصلاح کنیم
رشدعجیببودجهجاریغیرقابلقبولاست  بخشعمدهایازبودجهمبتنیبراستقراضاست

محمدصفایی،عضوکمیسیوناقتصادیمجلسدرگفتوگوبا»فرهیختگان«:

منابع درآمدی بودجه فضایی احصا شده اند
محمد صفایی، عضو کمیســـیون اقتصادی مجلس روز گذشـــته و در 

اظهارنظـــری بیان کرد نمایندگان مجلس به احتمال فراوان به کلیات 

لایحه بودجه ارســـالی دولت رای مثبـــت نخواهند داد، لذا این لایحه 

برای اصلاحات به دولت بازگردانده خواهد شـــد. به همین منظور به 

ســـراغ وی رفتیم تا جزئیات استدلال هایش درباره بودجه و پیش بینی 

رد کلیات را جویا شویم.

صفایی در ابتـــدای گفت وگوی خود با »فرهیختگان« با توضیح اینکه 

برای اظهارنظر نهایی الزاما باید در انتظار تشـــکیل کمیسیون تلفیق 

و اعلام نظر کمیســـیون های مختلف بود، توضیح داد: »اینکه کلیات 

بودجه احتمالا رد خواهد شـــد صرفا نظر شـــخصی بنده بود ولی این 

نظـــر به خاطر اطلاعی بود که در گفت وگو با برخی نمایندگان حاصل 

شده بود. از این رو فکر می کنم نظر اصلی این باشد که بودجه اصلاح 

اساســـی شود ولی شاید نظر غالب مجلس هم بر این باشد که همین 

بودجه را داخل مجلس اصلاح کنند.«

اصلاحاتاساسیدرانتظاربودجه

وی در پاســخ بــه ایــن ســوال کــه چــرا ممکــن اســت مجلــس تصمیــم 

بگیــرد راســا دســت بــه اصــلاح بودجــه ســال آینــده بزند، گفــت: »هنوز 

جلســه ای تشــکیل نشــده اســت، ولی از فحوای کلام برخی دوســتان 

و همــکاران ایــن برداشــت را داشــته ام کــه شــاید بازگردانــدن بودجــه 

نتیجــه قابل قبولــی بــه همــراه نخواهــد داشــت. البتــه نظــر خــود بنــده 

ــت و  ــی دس ــه خیل ــم بودج ــون ه ــت، چ ــات اس ــر رد کلی ــان ب همچن

دلبازانــه بســته شــده و هــم در شــرایط ســخت اقتصــادی و معیشــتی 

مــردم، دولــت ۴5درصــد هزینه هــای خــود را افزایــش داده اســت. از 

طــرف دیگــر احصــای درآمدهــا هــم فضایــی دیــده شــده اســت. لــذا 

بــه نظــر می رســد اگــر مجلــس بخواهــد اصــلاح کنــد بایــد اصلاحــات 

اساســی انجــام دهــد.«

نگرانلجبازیدولت

درصورتردکلیاتلایحهبودجههستیم

عضو کمیســـیون اقتصادی مجلس ادامه داد: »تعداد قابل توجهی از 

نمایندگان نظرشان بر این است بودجه امسال در داخل مجلس اصلاح 

شود، چراکه معتقدند بازگرداندن لایحه به دولت برای اصلاح در سازمان 

برنامه، از یک ســـو فرآیندی طولانی است و از سوی دیگر ممکن است 

دولت را به لجبازی بیندازد، به صورتی که یا اصلاح نکند یا همین بودجه 

را با تغییرات مختصری بازگرداند و لذا بیشتر وقت مجلس را بگیرد.«

صفایی در ادامه گفت برآوردهای اخیر نمایندگان مجلس این است که 

دولت اساســـا عزمی برای اصلاح این بودجه نخواهد داشت و توضیح 

داد: »با همه این توصیفات نهایتا این بودجه اصلاح خواهد شد و دولت 

هم مجبور است همین بودجه مصوب مجلس را ابلاغ و اجرا کند.«

وی در توضیح مهم ترین بندهایی که باید مورد اصلاح و تغییر اساسی 

قرار بگیرند، گفت: »اگر بخواهیم یک اولویت بندی مشـــخص داشته 

باشیم باید بگوییم اصلاح درآمدها و هزینه ها ضرورتی اجتناب ناپذیر 

اســـت اما در وهله کنونی و به خاطر شرایطی که در آن قرار داریم باید 

درخصـــوص هزینه های دولت تجدیدنظر جـــدی صورت بگیرد و بعد 

از آن به ســـراغ درآمدهایی که در نظر گرفته شـــده برویم. برای مثال 

شـــاهدیم درآمد نفتی در نظر گرفته شده برای بودجه سال 1۴00 به 

شکل معناداری با واقعیات امروز جامعه متفاوت است و امکان تحقق 

آنها در آینده هم بســـیار بعید خواهد بود. لذا چنین بودجه فضایی و 

غیرقابل تحققی را باید حتما به صورت بنیادی اصلاح کنیم.«

جبارکوچکینژاد،عضوکمیسیونبرنامهوبودجهمجلسدرگفتوگوبا»فرهیختگان«:

فقط در بخش آموزش وپرورش ۱۰ هزار میلیارد تومان کسری بودجه داریم 
جبارکوچکینژاد،نمایندهمردمرشتوعضوکمیسیونبرنامهوبودجه

مجلسدرگفتوگوبا»فرهیختگان«بهبررســـیجزئیاتلایحهبودجه

۱۴۰۰ونقدهاییکهبهاینلایحهوجودپرداخت،مشروحاینگفتوگو

درادامهآمدهاست.

باتوجهبهلایحهفعلیبودجهآیاقراراستکلیتبودجه۱۴۰۰ردشود؟

بودجه فعلی اشـــکالات اساســـی دارد، چراکه جهت گیری بودجه با توجه به 

اصلاح ساختار بودجه متفاوت است و متاسفانه در جهت قشرهای آسیب دیده 

از کرونا نیســـت، البته بودجه مسیر عادی و ســـنتی خود را طی می کند و در 

این شـــرایط فعلی که کشـــور در آن قرار دارد، حتما بایـــد بودجه حمایتی از 

بخش های آسیب پذیر و آسیب دیده در نظر گرفته شود، اما این امر در بودجه 

مشخص نیست. 

منابع600هزارمیلیاردتومانیدولتبرایمحرومیتزدایی

وامورزیرساختیهزینهشود

باتوجهبهایننواقصچهاقداماتیانجاممیشـــود،آیامجلسبودجهرا

اصلاحمیکندیابهدولتبازگرداندهمیشود؟

بایـد اصلاحـات اساسـی در بودجـه انجـام شـود و جهت گیـری آن تـا حـدودی 

تغییـر کنـد، نکتـه مهـم دیگـر این اسـت کـه باید بودجـه مربوط بـه بخش های 

دولتی شـفاف تر باشـند، چون در زمانی که دولت بودجه نداشـت از شـرکت ها 

تامیـن بودجـه می کـرد و ۶00 هـزار میلیـارد تومـان منابع در ایـن زمینه درنظر 

گرفتـه شـده اسـت کـه این منابـع می توانـد بـه گرایش هـای محرومیت زدایی، 

زیرسـاختی و امثـال آن اختصـاص یابـد، امـا درحال حاضـر چنیـن امری وجود 

نـدارد.  شـما به عنـوان نماینـده مجلس موافق کدام مسـیر اصلاحی هسـتید؟ 

اینکـه رد کنیـد و لایحـه بودجـه 1۴00 را بـه دولـت بازگردانیـد یـا در مجلـس 

اصلاحـات را انجـام دهیـد.  بایـد در ایـن زمینه بحث شـود، چراکـه این موضوع 

در کمیسـیون هنوز به شـکل جدی مورد بررسـی قرار نگرفته اسـت؛ قرار اسـت 

در هفته آینده این موضوع در کمیسـیون بحث شـود تا به چارچوب مشـخصی 

برسـیم، لـذا درحال حاضـر تصمیم قطعی گرفته نشـده اسـت. 

آیاپیشبینیشماایناستکهمجلسبهردکلیاترایمیدهد؟

نیاز است کمیســـیون به صحن گرا دهد، چراکه تاکنون در کمیسیون تلفیق 

بحث نشده نمی توانم نظر قطعی بدهم. 

برخیکارشناسانمعتقدندماجرایفروشنفتدرلایحهبودجهرویایی

است،نظرشماچیست؟

تا حدود ۲00 هزار میلیارد تومان منابع نفتی پیش بینی کرده اند که با برداشتی 

که از صندوق توســـعه ملی می شـــود، این رقم حدود 75 هزار میلیارد تومان 

خواهد بود، لذا قرار است نزدیک به ۳00 هزار میلیارد تومان آن از منابع نفتی 

تامین شـــود که به نظر ما این امر رویایی است و با شرایطی که ما داریم تحقق 

آن سخت خواهد بود. 

اگراینلایحهتصویبشود،چقدرکسریبودجهخواهیمداشت؟

فقـط در یـک بخـش کـه بررسـی کردیـم و مربـوط بـه شـورای آموزش وپـرورش 

بـود، 10 هـزار میلیـارد تومـان کسـری بودجـه وجـود داشـت.  نزدیـک ۳00 

هـزار میلیـارد تومـان بـرای مالیـات در بودجه درنظر گرفته شـده و این درحالی 

اسـت کـه هیچ راهـکاری بـرای آن درنظر گرفته نشـده اسـت که آیـا می خواهند 

پایـه مالیاتـی را افزایـش دهنـد یـا برای قسـمت جمـع آوری فـرار مالیاتی اقدام 

می کننـد؟ لـذا چـون دولـت راهـکار را تعیین نکـرده، مشـخص نیسـت از کجـا 

ایـن درآمـد را کسـب می کنـد. 


